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Slovo starosty

Slovo starosty
Z OBSAHUDEN MATEK

Vážení spoluobčané, 
začíná nám čas prázdnin a do-

volených, čas letních radovánek, 
cestování, prázdninových návštěv 
apod. Ať probíhají poklidně, vese-
le, spořádaně a uvolněně. S časem 
prázdnin jsou v Lužicích již tra-
dičně spojeny na počátku červen-
ce naše cyrilometodějské hody.  
Ať i ony probíhají vesele, důstojně, 
s empatií a porozuměním. Prázd-
niny a odpočinek jsou pro mnohé 
Lužičany a návštěvníky naší obce 
spojeny s areálem Cihelna a jeho 
přírodním koupalištěm. Dovolte mi 
proto, abych vás informoval, jak se 
vyvíjí jeho proměna a příprava jeho 
obnovy. 

A.  Na konci května t. r. získala 
obec společné stavební a vodoprávní 
rozhodnutí na akci „Lužice – obnova 
rybníka Lužák“. Jedná se o důležitý 
moment v rámci celého záměru spo-
čívajícího v odbahnění rybníka. To je 
náš cíl. V celé věci nyní přistoupíme 
ke dvěma krokům – vypsání veřejné 
zakázky, ze které vyplyne cena všech 
prací, a dále jednání o vhodných 
dotačních titulech, jež nám pomohou 
záměr finančně zvládnout. 

Od poskytnutí dotace se pak odvi-
ne termín zahájení samotných prací 
i další opatření s dotací související. 

Přesuňme se nyní z vody na souš. 
B.  S areálem Cihelna souvisí 

a sousedí prostor před železničním 
viaduktem, v němž by měla být si-
tuována stavba „Centrum volnočaso-
vých aktivit mládeže obce Lužice“. 
Jedná se o stavbu kluboven a ne-
zbytného zázemí pro oddíly skautů, 
vodních skautů a Hnutí Brontosaurus 
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a dále pak univerzální prostor pro 
komunitní aktivity různého zaměře-
ní, různých subjektů apod. Realizací 
tohoto záměru sleduji několik cílů:

a) Přemístění kluboven těchto 
spolků a oddílů z nevyhovujících 
prostor v centru obce do nového 
prostředí a nových podmínek spja-
tých s přírodou, vodou a prostorem 
pro různé oddílové a mládežnické 
aktivity. 

b)  Uvolnění stávajících kluboven 
a okolních prostor pro jiné záměry 
obce související s vytvářením centra 
obce. 

c) Vybudováním nových a mo-
derních prostor chceme podpořit 
smysluplné aktivity mládeže a je-
jich vedoucích, hodláme vytvářet 
podmínky pro pozitivní a poctivé 
formování mládeže ve zdravé, 
sebevědomé a odpovědné občany. 
Nástrah podporujících nastoupení na 
scestí je pro naše děti a mládež všude 
kolem nás mnoho, vytvářejme pod-
mínky i pro to, aby se na ono scestí 
nedostaly. A takové centrum může 
být jedním z výrazných příspěvků 
do boje o charakter a směřování 
naší mládeže. 

d) V této věci vedeme souběžně 
několik jednání o darech a příspěv-
cích na realizaci celé investice. Její 
financování jenom ze zdrojů obce 
není reálné. V současné době pro-
bíhá stavební řízení a administrace 
veřejné zakázky

Celkové náklady představují 
částku 31,5 mil. Kč včetně všech 
nezbytných inženýrských sítí, oplo-
cení, zpevněných ploch atd. Jejich 
podstatnou část bychom rádi pokryli 
právě z darů na tyto účely. 
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C.  Ihned vedle tohoto areálu by 
měl vyrůst prostor pro dnes popu-
lární PUMPTRACK neboli jízdu na 
kole v upraveném a přizpůsobeném 
terénu včetně různých akrobatic-
kých prvků a SKATEPARK. Tímto 
záměrem, včetně krytého posezení, 
hodláme uspokojit poptávku a po-
žadavky naší dospívající mládeže 
na prostor, který by byl takříkajíc 
její a pro ni. A hned naproti vy-
roste hřiště s posilovacími prvky 
(WORKOUT), které bude určeno 
pro širokou veřejnost. I tento zá-
měr je projekčně dokončen, bude 
následovat stavební řízení a vypsání 
veřejné zakázky. 

D.  Z hlediska areálu Cihelna 
(chcete-li Lužák) se nejvíce zajímá-
te o novou restauraci. – Bude? Ne-
bude? Kdy? Jak bude vypadat? Kdo 
ji bude provozovat? I zde probíhá 

série kroků v logické posloupnosti. 
Je hotova projektová dokumentace 
pro stavební povolení a v současné 
době jsou zajišťována vyjádření 
dotčených orgánů. Jakmile budeme 
mít všechna k dispozici, budeme 
předkládat žádost o vydání staveb-
ního povolení, kterým bychom rádi 
na podzim tohoto roku disponovali. 

E.  V neposlední řadě se pro-
jekčně a administrativně připravují 
i finální záměry na dosadbu zeleně, 
mobiliář, průchod celým areálem, 
parkování, obnovu dětského hřiště 
i hřišť pro populární volejbal, no-
hejbal, pétanque a další. 

Všechno směřujeme k tomu, 
abychom na podzim tohoto roku 
disponovali potřebnými projek-
ty, povoleními a rozhodnutími 
a mohli vypsat jednu velkou ve-
řejnou zakázku, která v sobě bude 

zahrnovat stavbu nové restaurace, 
obnovu hřišť a výstavbu plochy na 
PUMPTRACK a SKATEPARK, 
obnovu zeleně, chodníky a trasy pro 
pěší a cyklisty, nezbytný mobiliář. 

A po vyhodnocení veřejné zakáz-
ky bychom se rádi pustili, nejspíše 
po etapách a ucelených částech, do 
samotné realizace. 

Vážení spoluobčané, 
letošní letní sezona proběhne 

na Lužáku ještě v provizorních 
podmínkách. Jeho proměna by 
měla začít od letošního podzimu. 
Věřím, že jeho podoba bude 
přijata s pochopením a uspoko-
jením. Přál bych si to. 

S přáním pěkných letních dní

Tomáš Klásek
starosta 

MEDIACE V NAŠEM PRÁVU
Dobrý den, mí oblíbení čtenáři 

Právnického okénka. Dnes bych 
chtěl moudře pohovořit (rozepsat 
se) o mediaci. Mediace je forma mi-
mosoudního řešení sporu za účasti 
3. nezávislé osoby (mediátora), 
která podporuje komunikaci mezi 
osobami na konfliktu zúčastněnými 
tak, aby jim pomohla dosáhnout 
smírného řešení jejich konfliktu 
uzavřením mediační dohody nebo 
i soudním smírem. Předmětem jed-
nání bývají obvykle spory z práva 
občanského, obchodního, pracovní-
ho… Typickým případem může být 
takový sousedský spor.  Jinak je 

soudní řízení zahájeno dnem, kdy 
soudu přišel návrh na jeho zahájení.

„Velmi silný je ten, kdo dovede 
mlčet, i když je v právu.“   

Cato starší

Občanskoprávní spory začínají 
podanou žalobou (návrhem) ze 
strany žalující, u této žaloby soud 
posoudí, zda splňuje všechny zá-
konné náležitosti, případně vyzve 
žalobce k doplnění, následně jedno 
vyhotovení žaloby (návrh) pošle 
žalovanému, aby se k žalobě ve sta-
novené lhůtě písemně vyjádřil.  Pak 
nařídí soud první jednání a předvolá 

účastníky řízení. Je-li to účelné 
a vhodné, může předseda senátu 
(lidově řečeno pan soudce, logic-
ky i paní soudkyně) nařídit první 
setkání se zapsaným mediátorem. 
Mediátora určí soud nebo se na něm 
mohou shodnout i účastníci jednání.

 
„Každý člověk má nezadatelné prá-
vo na svůj názor – pokud se shoduje 
s naším.“                       

Josh Billings

Mediátorem může být žena či 
muž splňující zákonné podmínky, 
tedy musí být způsobilá k práv-
ním úkonům, je bezúhonná, je  

magisterského vzdělání právního 
směru, složila zkoušku mediátora 
a nebyla v posledních 5 letech 
vyškrtnuta ze seznamu mediátorů. 
V krásné knize od Zdeňka Galušky 
Slovácko sa nesúdí je takovým 
mediátorem, tuším, pan starosta 
Puchýř. 

Jednání u mediátora probíhá 
v jeho kanceláři, třeba u „společ-
ného stolu“, kde sedí obě „znepřá-
telené strany“. Tím myslím žalobce 
s právním zástupcem a žalovaný 
s právním zástupcem. Celý spor se 
tak nějak lidsky projednává třeba 
u kávičky či minerálky. Strany spo-
ru zde mohou jednat i bez právních 
zástupců! Může dojít i na situaci, 
kdy mediátor posadí jednu ze stran 
do jiné místnosti, třeba z důvodů 
vyšších (nepřiměřených) emocí, 
a neustále přebíhá z jedné místnosti 
do druhé a přednáší vzájemné návr-
hy a ústupky mezi těmito stranami. 
Sám jsem takovéto situace zažil ve 
své praxi. Strany se nevidí a přitom 
spolu vlastně kontinuálně komu-
nikují. Mediátor zjišťuje skutečné 

Po  představení  všech  zastupitelů 
naší  obce  vám  postupně  v  tom-
to  a  dalších  číslech  Lužického 
zpravodaje  představíme  kontrolní 
a  finanční  výbor  zastupitelstva 
obce a následně komise rady obce. 

Vážení a milí čtenáři, dnes bych 
vás chtěl seznámit s kontrolním 
výborem zřízeným v naší obci. 
Uděláme si jednoduchý exkurs do 
zákona o obcích.  Tedy, zákon 
č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění 

zájmy obou stran. Získá-li všechny 
informace, může se zaměřit na 
nalezení ideálního řešení sporu 
mimo soudní síň. Výsledkem toho-
to diplomatického tlaku může být 
obroušení hran sporu a, světe, div 
se, i uzavření smírného řešení či 
mediační dohody, jejímž výsledkem 
je vyřešení sporu bez rozhodnutí 
příslušného soudu. Mediační doho-
du může tedy sepsat mediátor nebo 
strany mohou uzavřít obdobnou do-
hodu přes své právní zástupce mimo 
mediátora (ten se tak stal impulsem 
pro zdárné jednání). Tato dohoda 
může být pak schválena soudem či 
ještě pojištěna notářským zápisem 
s doložkou vykonatelnosti. A spor 
je vlastně „kuloárně“ vyřešen. 

Výhodou mediace je rychlejší 
vyřešení sporu, nižší finanční ná-
klady a možnost dobrovolně se 
rozhodnout. Mediace je neveřejná 
a mediátor je vázán mlčenlivostí. 
Zato na jednání soudu má veřejnost 
přístup a v jednací místnosti určené 
pro veřejnost může sedět kdejaký 
soused či něčí známý. 

Odměna a náhrada nákladů mediá- 
tora v případech soudem nařízeného 
„prvního“ setkání s mediátorem 
je upravena v ustanoveních § 10 
zákona č.202/2012 Sb., o mediaci,  
a  §  15  prováděcí  vyhlášky 
č.277/2012 Sb. a činí 400 Kč za 
každou započatou hodinu tohoto 
setkání. Účastníci hradí tuto odmě-
nu rovným dílem. Tedy ne zas tak 
hrozná cena za zkušenost. K tomu je 
však třeba připočítat náklady a od-
měnu pro svého právního zástupce. 

A pokud se strany u mediátora 
nedohodnou na prvním setkání, 
jednání může mít i více kol, je-li to 
účelné, jinak se jde zpět před soud. 
Spor pak tedy může zdlouhavě 
pokračovat a žít si svým životem 
našeho nezkorumpovaného a spra-
vedlivého právního systému. 

„Boj za právo jest poezie života.“ 
Karolina Světlá

                                                                                Zbyněk Hromek
zastupitel

pozdějších předpisů, rozlišuje vý-
bory zastupitelstva obce na povinně 
(závazně) a nepovinně zřizované. 
Zastupitelstvo obce dle § 117 odst. 2 
zákona o obcích zřizuje vždy fi-
nanční a kontrolní výbor. 

Počet členů výboru určí zastu-
pitelstvo obce. Při stanovení počtu 
členů je potřeba respektovat pří-
slušná zákonná ustanovení, počet 
členů výboru je vždy lichý. V naší 
obci má kontrolní výbor (dále jen 
KV) 5 členů, z toho je jeden před-

seda, kterého volí zastupitelstvo 
obce. Maximální počet členů není 
zákonem stanoven, není však důvod 
k navyšování byrokracie a kopíro-
vání naší vlády v rozhazování peněz 
daňových poplatníků. 

„Chce-li se někdo stát politikem, 
musí mít schopnost předpovídat, co 
se bude dít zítra, příští týden, příští 
měsíc anebo příští rok… A potom 
schopnost vysvětlit, proč k tomu 
nedošlo.“ Winston Churchill
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Náš KV se schází pravidelně (dle 
potřeby, jak hovoří zákon), vždy 
před jednáním obecního zastupi-
telstva. Výstupem z tohoto jednání 
je zápis, který podepisuje předseda. 
Zápis bývá vždy předkládán zastu-
pitelům obce, výbor v něm popisuje 
svá zjištění včetně návrhů náprav-
ných opatření. Jedná se tedy o infor-
maci o stavu věci pro zastupitelstvo 
a na zastupitelstvu obce záleží, jak 
s doporučeními a návrhy naloží. 
Pravidelným hostem jednání KV 
bývá tajemník obce, který předklá-
dá požadované podklady a podává 
případná vysvětlení. Pravomoc KV 

je vyjmenována v § 119 odst. 2 a 3 
zákona o obcích. 

KV například kontroluje plnění 
usnesení zastupitelstva obce a rady 
obce, kontroluje dodržování práv-
ních předpisů ostatními výbory 
a obecním úřadem v úseku samo-
statné působnosti a plní další úkoly, 
jimiž jej pověřilo zastupitelstvo 
obce. Dále může kontrolovat čerpá-
ní a vyúčtování dotací poskytnutých 
třetím subjektům z rozpočtu obce, 
vymáhání pohledávek obce (což 
nyní činíme), projednávání majet-
koprávních záměrů, zveřejňování 
smluv v registru smluv, postupy 

Během posledních měsíců v tom-
to školním roce proběhly v knihov-
ně další besedy pro děti ze základ-
ní školy. Tématem byly večerníčky, 
Walt Disney a knížky pro kluky 
a holky. Přeji dětem krásné prázd-
niny a budu se opět těšit v novém 
školním roce.

v oblasti pracovněprávní – výběro-
vá řízení na zaměstnance, proble-
matika veřejných zakázek apod. 
Hlavní činnost kontrolního výboru 
je zaměřena zejména na zákonnost.

V současné době tvoří KV: před-
seda Mgr. Zbyněk Hromek, Broni-
slava Tomanová, Denisa Hřebíčko-
vá, Ing. Jiří Molnár a Mgr. Štěpán 
Prygl.

„Demokracie se může lehce stát 
vládou darebáčků. “ 
Edmund Burke, anglo-irský státník

Zbyněk Hromek
zastupitel

KNIHOVNA

Nechyběly ani dílny pro dospě-
lé a setkávání s dílničkami pro 
nejmenší.

Od začátku letošního roku nám 
do fondu přibylo také velké množ-
ství nových knih pro děti i dospě-
lé, které byly postupně zpracovány 
a jsou k dispozici k vypůjčení. 
Nechybí mezi nimi např. knihy od 
Petry Dvořákové, Karin Krajčo Ba-
binské, Michaely Klevisové, Aleny 
Mornštajnové, Františka Niedla, 
Roberta Bryndzy, Daniel Cole, 
Julie Caplin, Anne Jacobs, pro děti 
od Petra Horáčka, Daniely Krolup- 
perové, Kláry Smolíkové a spousty 
dalších. Postupně zařazujeme také 
více komiksů, mangy a gamebooky. 

V létě se opět těšíme téměř každé 
úterý na děti, které si mohou přijít 
do knihovny něco vyrobit, projít 
připravenými stezkami nebo zkusit 
bludiště a další aktivity. 

Hezké léto všem. 

Petra Lorencová
knihovnice 

Žáci druhé třídy v knihovně na 
besedě Večerníčky

Žáci třetí třídy v knihovně  Z dílniček pro nejmenší

Žáci druhé třídy v knihovně na 
besedě Disney svět 
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Sociální okénko My všichni školou povinní

Sociální okénko
ZE SOCIÁLNÍ KOMISE

Jak uvedla předsedkyně sociální komise Mgr. Tatiana 
Hromková v minulém čísle Lužického zpravodaje, so-
ciální komise zahájila s rokem 2023 svou činnost, resp. 
ji obnovila. Prvním počinem byl leták s kontakty na 
různé sociální služby a instituce, které nabízejí pomoc 
v různých životních situacích, jenž vyšel v minulém 
čísle zpravodaje. 

Ve druhém čtvrtletí pak sociální komise vyvíjela 
tyto aktivity:

1. Proběhla návštěva zařízení společnosti Homediss 
v Mikulčicích (tzv. Špitálek) při Dni otevřených dveří, 
kde jsme vedli obsáhlou diskusi na téma případné hlubší 
spolupráce s naší obcí a o potřebách našich občanů. 
Příznivé a podnětné bylo to, že se diskuse zúčastnily 
přímo terénní pracovnice, které znají konkrétní situace 
i konkrétní problémy svých klientů. 

2. Na tuto návštěvu pak navázala schůzka s vedením 
společnosti Homediss Hodonín přímo u nás v Lužicích, 
spojená s prohlídkou domu v majetku obce Lužice 
v sousedství Domu zdraví, o němž uvažujeme, že by 
se stal určitou základnou pro poskytování sociálních 
služeb v naší obci. Schůzka se, myslím, stala dobrým 
odrazovým můstkem pro další jednání. Kontakty byly 
navázány. Obou uvedených setkání se zúčastnila před-
sedkyně sociální komise a starosta obce. 

3. V rámci jednání zastupitelstva obce dne 18. 5. 2023 
byla schválena Smlouva o poskytnutí účelové dotace 
z rozpočtu Obce Lužice Městu Hodonín na spolufinan-
cování sociálních služeb poskytovaných ve správním 

obvodu obce s rozšířenou působností Hodonín. Pro 
rok 2023 představuje tato dotace částku 364.500 Kč. 

Sociální komisi, která byla s touto smlouvou se-
známena, pak byl předložen i přehled jednotlivých 
sociálních služeb, které občané naší obce i dalších 
obcí Hodonínska využívají a které jsou zahrnuty do její 
základní sítě. Přehled obsahuje konkrétní počty osob té 
které obce, kteří danou službu využívají. Samozřejmě 
anonymně, tedy bez uvedení konkrétních jmen. 

4. Předsedkyně sociální komise se stala členkou 
poradního orgánu města Hodonín, tzv. komunitního 
plánování, v rámci něhož se právě sociální proble-
matika, její zaměření a rozsah řeší. Tato skutečnost je 
velice důležitá pro znalost dané problematiky i možnost 
ovlivňovat její směr a preference. 

Jsem potěšen, že se Mgr. Tatiana Hromková do to-
hoto komunitního plánování s chutí zapojila. 

I nadále platí, že máte možnost obrátit se s různými 
sociálními problémy buď na OÚ Lužice, nebo na členy 
sociální komise, kteří vám zprostředkují konkrétní 
a přímou pomoc dle vašich potřeb. 

Stejně tak uvítám, upozorníte-li nás na někoho ve 
svém okolí, u nějž víte o těžké životní situaci, že po-
třebuje pomoci, ale sám podporu vyhledat nedokáže.

Děkujeme vám. 
Tomáš Klásek

starosta 

My všichni školou povinní
SLOVO ŘEDITELE

Vážení občané, milí rodiče,
letošní jaro v naší škole bylo plné akcí a aktivit. Asi 
s dětmi trochu doháníme to, co nemohly zažít v době 
covidové. V březnu jsme poprvé uskutečnili přehlídku 
kuchařských výtvorů dětí naší školy pod názvem 
Mistři dětské kuchyně. A měla úspěch. Rodiče i děti 
měli možnost vše ochutnat a ohodnotit. 

Žáci 1. stupně vynesli před Velikonocemi Morenu 
a začali jezdit na pravidelnou výuku plavání.

Velkou akcí uskutečněnou pro školy Regionu Pod-
luží byla po 4 letech Lužická laťka – soutěž ve skoku 
vysokém. Proběhla v úžasné sportovní atmosféře 
a vyvrcholením byla kategorie chlapců 9. třídy, v níž 
žák lužické školy Mirek Maděra vytvořil při svém 
posledním pokusu rekord, a to v celé historii Lužické 
laťky. Klobouk dolů a velká gratulace. 

Plavecký výcvik

Lužická laťka 

Kontakty na sociální komisi v Lužicích:

Tatiana Hromková, předsedkyně sociální komise, tel. 603 912 067, mail: tahrom@seznam.cz

Naděžda Holešová – zdravotní a domácí péče, tel. 602 514 760, mail: holesovanada@seznam.cz

Blanka Dubšíková – sociální a pečovatelské služby, tel. 602 701 626, mail: BlankaDubsikova@ seznam.cz
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Soutěž hlídek mladých zdravotníků

Sběr papíru

Den dětí 

Jelikož jako škola už delší dobu spolupracujeme 
s Annou Jurkovičovou, předsedkyní Oblastního spolku 
Českého červeného kříže v Hodoníně, rádi jsme umož-
nili u sportovní haly konání oblastního kola Soutěže 
hlídek mladých zdravotníků. A jedna z hlídek našich 
mladších žáků skončila na skvělém 2. místě. Za jejich 
přípravu patří velký dík právě p. Jurkovičové, která je 
vede v rámci zdravotnického kroužku.

O dva dny později si děti užily Noc s Andersenem.
V dubnu pak žáci 7.–9. třídy navštívili vodní elek-

trárnu v Dalešicích a jadernou elektrárnu v Du-
kovanech. Tato exkurze byla možná díky spolupráci 
s brněnským gymnáziem, které nám v rámci svého 
grantu a v rámci spolupráce se základními školami 
tuto akci zaplatilo. 

Taktéž v této době naše škola zahájila spolupráci 
s umělci v projektu Umělci po škole. Žáci 6. a 7. třídy 
pod vedením učitelky výtvarné výchovy Renaty An-
tošové a dvou umělců tvořili díla, která následně byla 
představena na společné výstavě žáků z Lužic, Hrušek 
a Moravské Nové Vsi v tamní sokolovně. Žáci tak měli 
možnost poznat vyšší úroveň umění v podání mladých 
tvůrců a současně zažít radost z umělecké tvorby. 
Bude-li to možné, rádi budeme v projektu pokračovat 
i nadále. Třeba některé z dětí díky tomuto projektu 
objeví v sobě umělecký talent. 

Skvělých úspěchů dosáhli i žáci v dopravní soutěži 
cyklistů pod vedením p. učitele Grossmanna. Poctivě 
trénovali na školním dvoře a dřina se vyplatila. V mlad-
ší i starší kategorii vyhráli oblastní kolo, v okresním 
kole pak čtyřčlenné družstvo žáků 2. stupně zvítězilo 
a družstvo mladších žáků skončilo doslova o vlas druhé. 
V krajském kole v Pohořelicích se pak družstvo žáků  
2. stupně umístilo na výborném 3. místě. I tyto úspěchy 
jsou výbornou vizitkou lužické školy.

Dopravní soutěž cyklistů

A po různých peripetiích se povedlo na konci května 
uskutečnit i sběr papíru, byť to s jeho realizací bylo na-
hnuté. Výkupní ceny papíru jsou nízké, jistou dobu byly 
v podstatě nulové. Nakonec se ale vše povedlo domluvit 
a touto cestou bych rád poděkoval všem dárcům, kteří 
tuto akci podpořili. Získané prostředky ze sběru jsou 
použity na výdaje spojené s různými školními akcemi 
pro žáky (Den dětí, Noc s Andersenem, sportovní dny 
a soutěže atd.).

Pár slov i k zápisům do školy. Do základní školy přijde 
celkem 32 prvňáčků, což znamená, že budou otevře-
ny dvě 1. třídy. V rámci budovy školy to opět přináší 
drobnou komplikaci. Budeme muset zrušit místnost 
ranní družiny a školní psycholožky a vytvořit z ní třídu. 
V mateřské škole se díky jejímu rozšíření v minulém 
roce podaří přijmout i některé dvouleté děti. Každopádně 
všechny děti, které měly nárok na přijetí, byly přijaty.

Naopak naši školu opustí žáci 9. třídy. V podstatě 
všichni se dostali na střední školy, kam se hlásili, pře-
devším na maturitní obory. Přeju jim, aby byli se svojí 
volbou dalšího vzdělání spokojení a úspěšně dotáhli své 
budoucí snažení k maturitnímu vysvědčení či výučnímu 
listu.

A co nás čeká v následujících měsících? No, dít se toho 
bude poměrně hodně. O velkých prázdninách bude pře-
rušen provoz v mateřské škole kvůli rekonstrukci celé 
zahrady a oplocení. Bude rozšířen i počet parkovacích 
míst v blízkosti školky a provedou se ještě drobné opravy 
v budově. Když vše půjde dobře, všichni se sejdeme 
v neděli 3. září při slavnostním otevření.

Mnohem náročnější však bude chystaná rekonstruk-
ce staré části budovy základní školy. Od začátku  
2. pololetí následujícího školního roku bychom se všichni 
měli přestěhovat do připravované buňkové školy, která 
by měla stát naproti budově firmy Groz-Beckert. Tam 
strávíme s žáky zřejmě celý rok a půl, abychom se pak 
mohli vrátit do zmodernizované budovy základní školy. 
Nyní intenzivně pracujeme na podobách odborných 
učeben i kmenových tříd a jejich vybavení. Věřím, že 
výsledek bude stát za to. Uvědomuji si, že strávit rok 
a půl v nezvyklých a menších prostorách bude náročné, 
těžké a vyčerpávající. Ale zvládneme to. A uděláme vše 
pro to, aby kvalita a standard výuky byly v maximální 
míře zachovány. Mimochodem, k podobnému opatření 
v rámci rekonstrukce škol se chystají i v dalších dvou 
blízkých obcích.

Co dodat závěrem? Určitě poděkovat všem kolegům 
a zaměstnancům školy za jejich práci v tomto škol-
ním roce. Ať načerpají síly na ten další, protože bude 
v souvislosti se stěhováním složitý a náročný. Dík patří 
i mnohým rodičům za jejich spolupráci a pomoc škole při 
různých akcích. Myslím, že k naší vesnické škole prostě 
patří vzájemná spolupráce mezi školou, obcí a rodiči. 
Díky za ni. A všem přeji klidné a pohodové prázdniny.

Vít Hubačka
ředitel školy
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ŠKOLA V PŘÍRODĚ SE 3. TŘÍDOU
Týden od 8. 5. 2023 jsme prožili v krásném Resortu 

Březová na Vysočině.
Děti si užily trampolíny, lezecké stěny, lanáčky, 

klouzačky, prolézačky, únikové hry, lukostřelbu, jízdu 
na koni a další aktivity jim určené. Program byl velmi 
bohatý a zábavný. Došlo i na tanec a zpěv. Velmi dů-
ležité bylo hezké počasí a dobré jídlo. Tak i to vyšlo! 
Děti byly šikovné, užili jsme si plno legrace a odvezli 
si mnoho zážitků…

Andrea Pavlíková
třídní učitelka 3. třídy 

Škola v přírodě s Borisem

Jednoho svátečního pondělí jsme se sešli před so-
kolovnou. Byla to 3. třída, která čekala na autobus. 
Museli jsme se rozloučit s rodiči. Zavazadla jsme dali 
do kufru autobusu. Potom jsme jeli do Resortu Březová. 
Dojeli jsme v 10:25. Bylo to tam krásné. Když jsme si 
to prohlédli, tak jsme se zabydleli. Potom jsme šli na 
oběd, ten nebyl dobrý. Po obědě jsme šli na trampošky, 
udělala jsem 5 salt dozadu. Pak jsme šli na pirátskou 
loď. Jo, pamatuju si na to dobře, protože jsem si zmod-
řinovala nohy. Potom nám Boris, náš průvodce, ukázal 
celý Resort Březová. Když nám to ukázal, šli jsme na 
hřiště Nottingham a bublinu. Až večer bylo bongo. 
Když zábava skončila, šli jsme na večeři a potom spát.

Je úterý. Šli jsme na přetahovanou. Přetahovala jsem 
se s Honzou. Odřel mi koleno. To je jedno, jdeme dál. 
Potom jsme šli na další hry. Až večer byla diskotéka. 

Je středa. Šli jsme na Karlštejn, na věž a další atrak-
ce. K večeři byl smažák. Po něm opět Nottingham 
a potom spát.

Je čtvrtek. Šli jsme na hrad Sherwood, pak na koně. 
Když jsem byla na koni, povídala jsem si s Borisem. Po-
tom jsme šli na bublinu, odpoledne byla túra asi 2 km.

Je pátek. Šli jsme rýžovat kamínky. Já mám dva 
kamínky zlata. Jeden malý a jeden velký. Ještě křišťál 
a další. Potom jsme šli na lanáč. Byla to sranda. Museli 
jsme se rozloučit s Borisem. K obědu byla svíčková 
a potom jsme odjeli.

Anička

…Ráno jsme se vzbudili a byl jsem natěšený, nachys-
tal jsem se a šli jsme s mamkou na autobus. Všichni 
z naší třídy se těšili, až uvidí poprvé Resort Březová. 
Nastoupili jsme do autobusu a odjeli z Lužic. Tak jsme 
jeli 3 hodiny, ale stálo to za to! Celá třída byla ohromena 
tou velikostí a krásou…

     Marťa

Dojeli jsme v 11:25. Jako první jsme šli na pokoj 
a vybalit se. Na pokoji jsem byla s Annou, Sofčou a Ni-
cou. Pak byl oběd. Po něm jsme byli na bungee trampu, 
pak na pirátech. A dostali jsme svačinu. Následovalo 
bongo. To se mi líbilo nejvíc. Tak to byl první den. Na 
snídani byly švédské stoly. Mňam! Každý den jsem 
si měnila na slané a sladké, ale obědy mi nechutnaly. 
Jinak večeře byly suprové…

Barča

…Třetí den jsme šli na horolezeckou stěnu a zase na 
Nottingham a bublinu i Sherwood. Čtvrtý den na koně 
a velký výšlap ke studánce. V pátek jsme se balili a moc 
si to užili, uteklo to jako voda…

 Danča

…Byli jsme strašně moc rádi, že jsme dojeli asi tak 
po 2–3 hodinách. Nevěřili jsme vlastním očím. Paní 
učitelka nás roztřídila do pokojů a šli jsme se vybalit. 
Pak paní učitelka vyhlásila soutěž, kde budou kontroly 
pokojů a za ně body. Jakmile jsme se vybalili, šli jsme 
na pirátskou vesnici, kde to bylo super! Nejvíce se mi 
líbil Nottingham. V bufetu jsme si kupovali hodně jídla. 
Hodně se mi stýskalo po rodičích, ale zvládl jsem to. 
Nakonec jsem byl rád, že jsem jel.

Tomík

…Další dny to byla taky zábava. Ale 3. den se mi 
líbil nejvíc, protože jsme byli na lezecké stěně a vylezla 
jsem skoro až nahoru. Byli jsme na Karlštejně, bylo to 
strašidelné. A ještě jsme šli na lanáček. Ten se mi líbil ze 
všeho nejvíc, protože jsme lezli přes různé překážky…

Klárka

…Středa byla velmi zábavná. bongo, měli jsme 
Nottingham a šli jsme na laser bludiště, no prostě to 
bylo super…

 Lucas
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UMĚLCI PO ŠKOLE LETOS I V LUŽICÍCH
Žáci a žákyně základních škol 

v Lužicích, Moravské Nové Vsi 
a Hruškách se letos poprvé zúčast-
nili celostátního výtvarně zamě-
řeného projektu Umělci po škole. 

Výstavu žákovských děl s ná-
zvem ZMĚNA bylo možno zhléd-
nout ve dnech 28. 5. – 11. 6. 2023 
v prostoru nově opravené Sokolov-
ny v Moravské Nové Vsi. 

Výstava byla zahájena v neděli 
28. 5. slavnostní vernisáží. Úvod-
ního slova se ujala sama autorka 
a vedoucí projektu, pedagožka 
Romana Bartůňková. Návštěvní-
ci z řad veřejnosti se zde mohli 
setkat s hlavními aktéry – žáky 
a spolupůsobícími umělci, dále 
s pedagožkami, členy realizačního 
týmu a představiteli vedení zúčast-
něných škol a obcí. Umělecký zá-
žitek podpořila hudební produkce, 
nechybělo vínečko ani občerstvení, 
k němuž obec Lužice přispěla vý-
bornými koláčky.

V rozhovoru pro Regionální tele-
vizi Jih přiblížila Romana Bartůň-
ková východiska, organizační rá-
mec a cíle projektu. Představila ho 
jako součást širší mezinárodní plat-
formy „Máš umělecké střevo?“, 
která působí převážně v České 
republice (v Praze, Brně), spolupra-
cuje ale také s velkými výstavními 
institucemi v Bratislavě, Drážďa-
nech a Budapešti. 

Cílem je podpora skupinové 
tvorby a kooperace dětí, umělců 
a umělkyň, přičemž důležitější než 
samotný výsledek je tvůrčí proces 
vzniku žákovských uměleckých 
prací, sdílený zážitek a zájem na 
společném díle. 

Letos se uskutečnil třetí ročník 

projektu. Ten se postupně z hlavní-
ho města rozlévá do okolních, čím 
dál vzdálenějších, regionů. Kromě 
Prahy se nově účastnily také střední 
Čechy, Tábor, Plzeň, Ústí nad La-
bem a oslovené obce jižní Moravy. 

Projekt se na Moravu rozší-
řil na základě podnětu Romany 
Bartůňkové, která pro koordinaci 
moravských škol oslovila pana 
Dalibora Gabriela. S jeho činností 
se obyvatelé regionu mohli dříve 
setkat jak při úklidových pracích 
po zásahu tornáda, tak při získá-
vání finančních prostředků. Nyní 
působí jako koordinátor projektu 
a produkční pro jižní Moravu. Na 
produkci výstavy se aktivně podí-
lely mj. členky realizačního týmu 
„Máš umělecké střevo“ Bohdana 
Kolenová a Tereza Beranová (tak-
též osobně přítomny).

Hlavními zúčastněnými jsou 
přesto žáci prvního i druhého stup-
ně základních škol spolu s umělci 
a studenty umění (Darina Mo-
latová, David Minařík, Adam 
Strach, Alžběta Neničková, Pavel 
Kytner, Anna Petruželová a Natá-
lie Constantinová) a vyučujícími 
(Soňa Perjanošová, Jitka Zimková, 
Martina Polachová, Hana Janulí-
ková a Lenka Holečková, Renata 
Antošová).

V lužické škole se projektu 
účastnili žáci šesté a sedmé třídy. 
Šesťáci, v součinnosti s paní Da-
rinou Molatovou, studentkou Aka-
demie výtvarných umění v Praze, 
vytvářeli kresby, z nich hliněné 
reliéfy, které následně odlévali do 
sádry. Prostřednictvím reliéfu se 
pokusili ztvárnit ZMĚNU ČÁRY 
(nakreslené linie). Z dvourozměrné 

plochy papíru se pokusili převést 
linii do trojrozměrného prostoru 
reliéfu. Vznikla sada sádrových, 
individuálně vytvářených, reliéfů. 
Děti následně odlévaly také jeden 
společný velkoformátový reliéf, 
složený z původně malých samo-
statných hliněných celků. 

Žáci sedmé třídy se při tvorbě 
setkávali s akademickým malířem 
Davidem Šohajem Minaříkem. Té-
matem změny se zabývali v soubo-
ru prací VZPOMÍNKY A BUBÁCI. 
Otisky v mysli, útržky, fragmenty 
vzpomínek žáci výtvarně zazna-
menávali prostřednictvím volných 
pastelových kreseb. Ty následně 
změnili trháním a stříháním. Je-
jich části uplatnili v osmi velko-
formátových krajinných celcích.  
Výsledkem jsou volné, gestické, 
energické pruhy – krajinné vzpo-
mínky – vytvářené kombinovanou 
technikou. Oproti řemeslně nároč-
ným reliéfům šesté třídy nebyla 
tvorba technicky nijak náročná. 
O to intenzivněji výsledné artefakty 
zprostředkovávají prožitek, působí 
svou spontánností a expresivitou.

Po skončení moravské výstavy 
byly práce odinstalovány a pře-
vezeny do Prahy. Staly se zde 
součástí celostátní výstavy v pro-
storu kláštera GABRIEL LOCI na 
Smíchově (ul. Holečkova 106/10). 
Přehlídku všech zapojených skupin 
bylo možné zhlédnout ve dnech 
19.–25.6. 2023.

Slovy paní Bartůňkové…
Je skvělé, že v Moravské Nové Vsi, 
Hruškách a Lužicích působí aktivní 
vyučující,  které  si  s mladými  ab-
solventy  a  absolventkami  českých 
uměleckých škol chtěly spolupráci 
vyzkoušet. Sympatický je také zájem 
umělců  a  umělkyň  z  FAVU Brno 
a AVU Praha. Měli  chuť  předat 
své profesionální zkušenosti a byli 
zvědavi, jak se současné děti proje-
vují v tvorbě a jak vlastně probíhá 
výtvarná výchova nyní oproti jejich 
zkušenostem ze školních let.
Tématem letošního ročníku projektu 
Umělci po škole je vše, co se týká 
změny,  proměny,  v  rovině  obec-
né  či  čistě  osobní,  změn  velkého 
společenského  rozsahu,  nebo  jen 
drobných  proměn  v  životě  dětí, 
jejich školy, obce, kde žijí. Jak děti, 
mladí umělci i každý z nás o změně 
přemýšlí? Jde o změnu k  lepšímu, 
nebo změnu, která působí spíše ne-
příjemnosti? Umíme se se změnami 
vypořádat? Jak změnu využít ve svůj 
prospěch nebo v prospěch druhých 
lidí či místa, kde bydlíme? Region 
ještě  v době odeznívání pandemie 
covid-19  zasažený  tornádem  je 
na  nejrůznější  nepříjemné  změny 
opravdu  bohatý.  Tyto  nepříjemné 
zkušenosti  ale nebyly dětem nabí-
zeny jako materiál pro přemýšlení, 
spíše byly reflektovány podprahově. 
Děti  mnohem  více  zajímalo,  co 
zlepšit ve své obci, v rámci zachá-
zení  s  přírodou  a  v mezilidských 
vztazích. 
O tom všem si paní učitelky s umělci 
i dětmi povídaly. Umělci si nejprve 
„oťukávali“ terén, kontaktovali se 
s jejich mladšími „já“ a vzpomínka-
mi na  jejich vlastní školní zážitky. 
Společně s dětmi a učitelkami poté 
bádali  nad  tématem,  povídali  si 
o možnostech,  které  nám  nabízí 
umění.  Experimentovalo  se  s  vý-
tvarnými i jinými uměleckými pro-
středky… a nakonec tato různorodá 
sestava školní tvůrčí skupiny zvolila 

to nejlepší vyjádření představ jejích 
členů. Byl to zkrátka PROCES.
Cesta  k  výslednému dílu  je  podle 
nás vlastně důležitější než samotné 
artefakty,  které můžete na výstavě 
vidět,  ačkoli  doufáme,  že  i  ty  vás 
zaujmou a  potěší. Právě  na  cestě 
tvorby a také v komunikaci s druhý-
mi se dozvídáme nejvíce. Klademe 
si otázky, chybujeme, učíme se.  
Doufáme, že toto setkání s uměním 
zde není naposledy a že Umělci po 
škole se do jihomoravských školních 
tříd opět vypraví. 

Za všech sto čtyřicet jedna dětí, 
realizační tým, umělce a pedagogy 
chceme poděkovat všem, kdo se 
podíleli na uskutečnění těchto tvůr-
čích setkání. Bez přijetí, vstřícné 
podpory a přispění ze strany vedení 
škol, zúčastněných obcí, dárců a ši-
kovných rukou bychom se neobešli.

Děkujeme.

Renata Antošová
výtvarný pedagog, Lužice
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My všichni školou povinní My všichni školou povinní

MATEŘSKÁ ŠKOLA ZUŠ

ŠKOLNÍ DRUŽINA

Zdravíme všechny čtenáře Lužic-
kého zpravodaje. Na dveře nám už 
klepou velké letní prázdniny, přesto 
si ve školce užíváme plno teplých 
dnů a spoustu aktivit a her nejen 
s kamarády. Předškolní děti si uží-
vají poslední chvilky ve školce, než 
odejdou do školy a otevřou náruč 
novým zážitkům. Všichni předško-
láci se už těší na nástup do ZŠ, ale 
ještě než opustí MŠ, čeká je spousta 
zábavy. Například 5 lekcí plavání na 
krytém plaveckém bazéně, pasování 
předškoláků v Sokolovně, sportovní 
program s názvem Školka v pohybu 
a mnoho dalšího. 

I ostatní děti se můžou těšit na 
skvělý výlet do zábavního parku 
Sokolíček v Kyjově, na hledání po-
kladu a další akce. Úsměv na tváři 
vykouzlí dětem téměř každá akce 
v MŠ i mimo ni. Od května ve škol-
ce probíhá projekt Školka v pohybu, 
kdy k nám každou středu, pokud 
to počasí dovolí, přijedou trenéři 
a s předškolními dětmi hrají různé 
pohybové hry, zdolávají překážkové 
dráhy a také se učí týmovým hrám. 

A CO JSME SPOLU UŽ ZAŽI-
LI? Je toho opravdu hodně, proto 
mi dovolte vyzdvihnout jen některé 
akce. Na Velikonoce jsme pozvali 
maminky a tatínky do školky na 
Mámo, táto, pojď si hrát. Děti a ro-
diče si společně vytvořili různé ve-
likonoční dekorace. Pro předškolní 
děti jsme připravili lekce předško-
láčka, další tři lekce si vyzkoušely 
v ZŠ. Na jaře jsme vynášeli ke 
Kyjovce Moranu, kterou jsme si 
s dětmi vyrobili. Dlouhá procház-
ka nás zmohla, ale ten zážitek stál 
za to. Navštívili jsme hasičskou 
stanici v Hodoníně, zde nás čekaly 

zajímavé ukázky. Zhlédli jsme také 
v DK Hodonín pohádku s názvem 
Kosí bratři. Navštívila nás spousta 
divadélek a kouzelníků, užili jsme si 
i hudební program Dětským srdíč-
kům. V květnu proběhlo na zahradě 
společné focení.  Na Den matek si 
děti pro své maminky připravily 
společně s p. učitelkami besídku. 
Akci jsme pojali jako odpočinkový 
den pro maminky, děti předvedly 
skvělá vystoupení, zazněla spousta 
krásných básniček a písniček a ne-
chyběly ani tanečky. Poté mohly 
děti svým maminkám uvařit kávu, 

V tomto školním roce absolvo-
valy sestry Jelínkovy první a druhý 
cyklus studia základní umělecké 
školy v oboru klavír. Adriana po 
jedenácti letech vystoupením na be-
sídce v Lužicích a Mariana po sedmi 
letech absolventským vystoupením 
v sále ZUŠ Dolní Bojanovice. 
Doufám, že je hudba bude provázet 
a těšit i v dalších letech.

Marie Havránková
učitelka ZUŠ

Jako každý rok i letos byla kapa-
cita školní družiny zcela zaplněná 
(45 dětí). Máme dvě oddělení. 
V tom prvním je 23 dětí – půlka 
žáků z 1. třídy a žáci 2. A třídy. 
V dalším oddělení je druhá půlka 
prvňáčků a žáci 2. B třídy. Máme 
v provozu i ranní družinu, kterou 
navštěvuje v průměru 15 dětí od  
1. do 3. třídy. Ranní družina je 
v budově školy od 6:35 do 7:40. 
Odpolední družina začíná hned po 
vyučování, tedy po obědě, a končí 
v 16 hod. Snažíme se, aby si děti 
hlavně odpočinuly od školy, a jsme 
co nejvíce na zahradě, kde hrajeme 
různé hry s míčem, školku se švi-
hadly i míčem, využíváme písko-
viště. Také ale vyrábíme, stříháme, 
lepíme, vybarvujeme, batikujeme 
trička, malujeme na kšiltovky, vy-
rábíme dárečky pro své blízké, 
zkoušíme různé výtvarné techniky, 

povídáme si, zpíváme. Dokonce si 
děti občas nacvičí i krátké divadelní 
představení, které potom ostatním 
dětem v družině zahrají. Každý 
rok si zveme kouzelníka, který 
nám vždy předvede něco nového. 
Pravidelně také oslavujeme v dru-
žině Den dětí, kde na stanovištích 
plní soutěžící různé úkoly, za které 
dostávají drobnou odměnu a slad-
kosti. I když jsou prostory naší 

družiny poněkud stísněné (dá se 
říct zastaralé) a už se moc těšíme 
na slíbenou rekonstrukci, jsou zde 
děti rády a spokojené, protože jsou 
mezi svými kamarády, hrají si spolu 
a nenudí se. S blížícím se létem 
přejeme všem dětem plno nových 
zážitků a krásné prázdniny. 

Zdeňka Bravencová

učesat vlasy, maminky si mohly 
užít masáž nebo se na léto vyparádit 
tetovačkami.  Všechny akce hodno-
tím jako velmi vydařené, děti na ně 
vzpomínají s radostí.

Za kolektiv MŠ přejeme všem 
krásné prázdniny plné odpočinku 
a nových zážitků. Předškolním 
dětem klidný vstup do nové životní 
etapy na půdě základní školy. Na 
všechny ostatní se budeme těšit 
opět v září.

Monika Koutná
učitelka MŠ Lužice
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A k písničce patří i sklenička dobrého vína. O to se 
postaral Tomáš Maršálek a mužáci – vinaři z jednotli-
vých sborů, kteří víno dodali. Chasa se potom věnovala 
obsluze při koštu. 

Samozřejmě nesměly chybět ani úžasné koláčky naší 
koláčkové čety. 

Vstupné bylo dobrovolné a výtěžek byl věnován 
stacionáři Vlaštovka v Hodoníně.

Jana Maršálková 
předsedkyně kulturní komise 

Pohledem organizátorů

Druhé setkání mužských sborů v Lužicích se povedlo. 
Svědčí o tom ohlasy přímých účastníků i následné reak-
ce z dalších dnů. Podobně jako setkání v roce 2008 se 
uskutečnilo v areálu Lidového domu a bylo plno. Celý 
program byl dobře naplánován, měl hladký průběh, 
ocenění zaslouží dvě moderátorky – Jana Maršálková 
a Eva Grufíková, které návštěvníky vtipně a mile pro-
vedly celým odpolednem a podvečerem. 

Po dvou neúspěšných pokusech z let 2020 a 2021 toto 
setkání v Lužicích zorganizovat, příčinou nekonání byl 
vždy COVID-19 a platná omezení s ním spjatá, tak máme  
za sebou úspěšné zvládnutí ročníku letošního. 

KulturaKultura

Kultura
BESÍDKA KE DNI MATEK

MUŽÁCKÉ ZPÍVÁNÍ 2023

I když byla neděle 14. 5. zamračená a nesla se ve 
znamení deště, všem, kteří se v Sokolovně zúčastnili 
besídky ke Dni matek, se rozlil úsměv po tváři. Hlav-
ně samozřejmě maminkám, vždyť právě díky oslavě 
jejich svátku se besídka uskutečnila. Na úvod zahrála 
Dětská cimbálová muzika Lužice pod vedením paní 
učitelky Ivany Šimčíkové, která doprovodila i první 
vystupující – Folklorek, ten zde předvedl velmi pove-
dené pásmo „Pod šable“. Pod toto pásmo se mohou au-
torsky podepsat paní učitelka Danuše Vojkovská a paní 
Jana Maršálková, které tento kroužek vedou, a předávají 
tak dětem lásku k folkloru. Dále pak vystoupily děti 
z folklorního kroužku z mateřské školy, pásmo s nimi 
nacvičila paní učitelka Monika Koutná a na besídku je 
doprovodila paní učitelka Monika Štylárková. Děti byly 
moc šikovné a vystoupení zvládly bez jediné chybičky 
jako opravdoví profesionálové. Poté se představili 
žáci ze základní školy z 1.–4. třídy pod vedením paní 
učitelky Hany Vlasákové a za kytarového doprovodu 
pana učitele Zdeňka Vaška. V několika vstupech zazpí-
vali, zahráli a zarecitovali spoustu písniček a básniček. 
K závěru besídky se představil sboreček pobočky zá-
kladní umělecké školy v Lužicích a pod vedením paní 
učitelky Marie Havránkové bravurně a s velkou chutí 
ke zpěvu předvedl několik písní, někteří také hru na 
hudební nástroje. Třešničkou na dortu ovšem bylo vy-
stoupení nadějného a talentovaného lužického klavíristy 
Honzy Kmenty (rozhovor s ním jste si mohli přečíst 
v předchozím díle Lužického zpravodaje). Jeho prsty 
klouzaly po klaviatuře tak lehce, ale zároveň rychle, 
až se zúčastněným tajil dech. Lepší zakončení svátku 
Dne matek ani nemohlo být. Celé odpoledne nás milým 
slovem provázela Jana Maršálková. Všichni domů 
odcházeli s pocitem příjemně stráveného odpoledne 
a maminky si s sebou jako dárek od dětí odnášely kera-
mická srdíčka, která pro tuto příležitost vyrobila místní 
keramička Martina Mirošová. Velké díky patří všem, 
kteří se jakoukoliv měrou zasloužili o bezproblémový 
průběh tohoto nedělního odpoledne, a věříme, že i příští 
rok tento krásný svátek oslavíme v neméně příjemném 
duchu, jako tomu bylo letos.

Eva Grufíková
členka kulturní komise

Lužický klavírista Honza Kmenta 

Setkání mužských sborů v Lužicích se povedlo 

V sobotu 20. května se z areálu Lidového domu 
rozléhaly mužské hlasy a tóny cimbálových muzik.

Konala se zde přehlídka mužských sborů regionu 
Podluží, která byla letos už 21. ročníkem. Lužice 
o pořadatelství usilovaly již před několika lety, ale 
dané okolnosti záměr přerušily, až letos se to konečně 
podařilo. 

Sjelo se k nám 17 mužských sborů s těmi nejkrásněj-
šími písničkami, které se u nás na Podluží a Hanáckém 
Slovácku zpívají. Doprovázely je hned dvě cimbálové 
muziky, Zádruha a Galán. Zvládnout takový muzikant-
ský maraton není jednoduché, a to zvláště pro jednoho 
primáše, Martina Holinku, který výjimečně řídil obě 
dvě cimbálky. Má náš velký obdiv. 

Pro zpestření jsme pozvali i ženský sbor Erteple 
z Hodonína, který svými krásnými hlasy a výběrem 
písní ještě více vylepšil již tak skvělou přátelskou 
atmosféru, jež na přehlídce panovala. K tomu snad 
přispěly i dvě moderátorky, které si připravily vtipné 
historky od samotných sborů. 
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KulturaKultura

Poprvé po tornádu i po úspěšné rekonstrukci se na 
prknech naší Sokolovny odehrálo divadelní představení. 
Stalo se tak v pátek 2. června, kdy do Lužic zavítalo di-
vadlo Bez debat z Brandýsa nad Labem – Staré Boleslavi 
s představením „Škola základ života“. Většina z nás zná 
toto literární dílo Jaroslava Žáka ve filmové podobě 
s Ladislavem Peškem coby nezbedným studentem Ču-
řilem, šplhounem a šprtem Krhounkem, jehož ztvárnil 
František Filipovský, a s řadou gymnaziálních profe-
sorů, z nichž vyniká Jaroslav Marvan. I na jevišti jsme 
byli svědky střetu bezstarostného, veselého a mladist-
vého světa studentů se seriózním, vážným a důstojným 
světem kantorů a profesorů, z něhož vyplývá mnoho 
humorných a absurdních situací a momentů. 

Přítomných cca 80 diváků se bavilo, konfrontovalo 
řadu situací na jevišti se scénami z filmu, spokojeni 
byli i herci, se kterými jsem po představení hovořil. 
A o to šlo. Prožít společně veselý divadelní večer, což 
se podařilo. 

Výtěžek ze vstupného 7.605 Kč byl věnován na 
dostavbu stacionáře Vlaštovka v Hodoníně. 

Tomáš Klásek
starosta 

LUŽICKÁ SOKOLOVNA OŽILA DIVADLEM

Slovácký krúžek Lužice, Lužičtí mužáci a Obec Lužice

vás srdečně zvou na tradiční

Cyrilské hody
8. - 11. července 2023 

SOBOTA 8. července
Vybírání po dědině 

19.30 Předhodový večer 
 

NEDĚLE 9. července
10.30 Hodová mše svatá

13.30 Požehnání v kostele
sv. Cyrila a Metoděje

 14.00 Krojový průvod obcí
16.00 Taneční zábava pod zeleným

hraje DH Zlaťulka
 

Hody se uskuteční "pod zeleným" u obecního úřadu, 
v případě nepříznivého počasí v sále Sokolovny v Lužicích. 

PONDĚLÍ 10. července
 14.30 Krojový průvod obcí 

Taneční zábava pod zeleným
 hrají DH Hornobojani

ÚTERÝ 11. července 
19.00 Taneční zábava pod zeleným 

hraje DH Zlaťulka

Dík za to patří obci Lužice, která byla hlavním or-
ganizátorem celého setkání, Radku Hanákovi a jeho 
týmu za výraznou pomoc při přípravě i v průběhu 
samotného programu, společnosti LUTES s. r. o. za 
stavbu stanů, lavic a stolů, strážníkům obecní policie 
za zajištění dopravních opatření při najíždění jednot-
livých sborů, lužické chase za pomoc při koštu vína 
a dalším. Finančně celou akci na základě žádosti obce 
Lužice podpořil částkou 33.000 Kč Jihomoravský kraj. 
A dvě speciální poděkování na závěr. První patří všem 
zúčastněným sborům a jejich vedoucím za aktivní 
spoluúčast a ochotu v přípravné fázi celého setkání 

a za dodání vzorků vína pro košt, který vše doprovázel. 
A osvědčil se. A velký dík patří všem návštěvníkům 
a divákům, kteří vydrželi sledovat a poslouchat čtyř-
hodinový program. Svou účastí dodali celému setkání 
důstojný, milý a smysluplný rámec. A to není málo 
a je to povzbuzením jak pro jednotlivé sbory, tak pro 
pořadatele příštích setkání. Těmi budou v roce 2024 
Mutěnice a v roce 2025 Moravský Žižkov. 

Tak zase někdy při lidové písničce na viděnou. 

Tomáš Klásek 
starosta 
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Obec Lužice 

pořádá 
 

zábavné odpoledne  
pro rodiny s dětmi 

 

DEN 
PRO RODINU 

 

Sobota 22. 7. 2023  
od 15 hodin 

Místo konání bude upřesněno  
 

V programu: 
 
 
 
 
 
 

Jste všichni srdečně zváni.  
Těšíme se na vás. 

 

 

POHÁDKA 
DIVADLA ŠPÍLBERG  

začátek v 17 hodin 
 

 

stanoviště na téma 
UDRŽITELNOST 

 

www.luziceuhodonina.cz 
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Spolky

Jaro v cimbálkách

Jak začít? Jedině Velikonocemi, 
a to na Starém kvartýru v Lužicích 
2. 4., které doplnil košt 9. 4.

Pak jsme se pilně připravovali 
na Regionální přehlídku dětských 
folklorních souborů s lužickým 
Folklorkem do Hrušek, ta se usku-
tečnila 22. 4.

Měsíc duben jsme uzavřeli koš-
tem vín v Prušánkách u Jeňoura, 
mladší i starší cimbálka si to hodně 
užily.

Květen začal akcemi oslav naro-
zenin v Týnci a Dolních Bojanovi-
cích. Výborná zkušenost.

Poté následoval Den matek v Lu-
žicích společně s Folklorkem a pak 
hurá na soustředění, které se konalo 
na Radějově v areálu Hutník, kde 
jsme se snažili udělat spoustu práce 
na nadcházející akce.

Mládež se také podívala do jiného 
kulturního stánku, a to na koncert 
symfonického orchestru z Hodoní-
na, kupodivu je i tato hudba oslo-
vila. Úplnou náhodou jsme dostali 
možnost zahrát si také ve Vracově 

CIMBÁLOVÁ MUZIKA

na 1. ročníku akce místních vinařů 
se souborem Lipina, s nímž asi za-
hájíme občasnou spolupráci. 

V červnu jsme zahráli na festi-
valu v Přerově, celníkům v Lanž- 
hotě, v Mikulčicích na akcích 
Cimbály na ulici a Vaří celá dě-
dina. V červenci nás čekají Ote-
vřené sklepy v Hruškách a 8. 7. 
Předhodový večer v Lužicích.

Muzikantům přeji čisté tóny, 
posluchačům, aby měli co poslou-
chat, a všem, kdo pomáhají či nás 
podporují, moc děkuji.

Přeji také krásné léto plné klidu 
a odpočinku.

Za DCM
Ivana Šimčíková

Jarní přehlídka vín v Prušánkách

Soustředění na Lučině

Spolky

Spolky
HNUTÍ BRONTOSAURUS

Žabičky
Oddíl Žabiček si užívá jarní počasí a plně ho využívá 

k trávení času venku. Hrajeme naše oblíbené hry, jako 
jsou praporky nebo vracečka, a zbytek času trávíme 
chystáním se na závěrečnou oddílovku. V průběhu 
posledních měsíců jsme zjišťovali, jak přilákat Malé-
ho prince a ukázat mu směr na jeho planetu. Mezitím 
jsme pomohli jeho kamarádce Růži, která nám v tomto 
směru hodně poradila. Také jsme nechali vyžít našeho 
kreativního ducha a princi jsme vytvořili obrovskou 
lišku, která by nám měla pomoci právě s jeho hledá-
ním, protože jak dobře víme, lišku má princ velmi rád. 
Držte nám palce, ať prince úspěšně navedeme domů, 
a můžeme tak zakončit oddílovky s dobrým pocitem! 
Po skončení oddílové činnosti nás tento školní rok čeká 
ještě klasický dvoutýdenní tábor u říčky Chvojnice 
poblíž Náměště nad Oslavou, kde budeme mít báječný 
program a zažijeme mnoho dobrodružství. Po táboře 
si chvíli dáme oddech a budeme se těšit opět od září 
na oddílovkách.

Výpravy
V rámci článku, do kterého patří i oddíly z Mikulčic 

a Moravské Nové Vsi, pořádáme také mnoho výprav. 
V půli května jsme uspořádali již několikátý turnaj 
v branballu, který se odehrával na sokolském hřišti 
v Lužicích. Hra se velmi podobá baseballu, avšak je 

mnohem akčnější a dokážou se do ní aktivně zapojit 
všichni hráči. Další skvělá výprava, na kterou jsme se 
vydali, se konala na Supí skálu poblíž Čejče na Boj 
o totem. To pro nás bylo velké dobrodružství, jelikož 
jsme na akci vyrazili den předem a na místě jsme si 
postavili stany, večeři jsme si připravili jako správní 
brontíci na ohni. Další den se odehrál samotný turnaj 
i s dalšími oddíly. Hra je velmi podobná praporkům, 
ale odehrává se na mnohem větším území se složitějším 
terénem. Sešlo se nás zhruba 30, vyběhali jsme všech-
nu svou energii a s mnoha zážitky jsme se k večeru 
vraceli domů.

Jitka Dvořáková
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Muzejní noc
Koho tento styl zaujal, mohl si ho 

přijít prohlédnout i během Muzejní 
noci, která se uskutečnila v sobotu 
27. května. Starým kvartýrem zněla 
hudba 60. let. Manželé Herůdkovi 
naučili zájemce několik nových 
tanců, „netanečníci“ si mohli vyro-
bit náramek z korálků. Na kvartýru 
vládla příjemná nálada, umocněná 
malým pohoštěním i příznivým 
počasím.

Pokud jste tuto akci nestihli a ten-
to styl vás zaujal, Starý kvartýr bude 
otevřen každou neděli od 14 do 18 
hodin až do srpna. Výstava byla pro 
velký zájem prodloužena.

Na otevření nové výstavy se 
můžete těšit začátkem září. Bude 
věnována lužickým sklářům.

Muzejní spolek zároveň oslaví 20 
let svojí činnosti. 

  Tatiana Hromková a Alena 
Lacková

Ve stylu brusel

módních vlivů se zase vrací do 
našich domovů v jiných variacích. 
Výstava se prolíná celou budovou 
Starého kvartýru a v každé místnosti 
můžete nalézt něco, co je vašemu 
srdci blízké.

Výstava je prodloužena do konce 
srpna a je otevřena vždy v neděli od 
14 do 18 hodin. 

Muzejní noc

Muzejní noc

Dětský karneval v Lužicích

SKAUTI
Pěší skauti Lužice
Sojky, Sýkorky a Jiřičky, to 

jsou lužické oddíly pěších skautů 
spadající pod Skautské středisko 
Mikulčice. Společně v něm, i každý 
oddíl zvlášť, prožíváme nejrůznější 
skautská dobrodružství, o kterých 
bychom vám nyní rádi vyprávěli…

Střediskový výlet na bazén
21. ledna se dva starší ze třech 

zmiňovaných oddílů, tedy Sojky 
a Sýkorky, zúčastnily celostředisko-
vého výletu na bazén do Hodonína. 

Karneval v Lužicích
Jako již každoročně se naše 

skautské středisko ujalo pořádání 

dětského karnevalu v obci. Kromě 
tance a řádění na place si děti mohly 
zahrát také zábavné hry, ochutnat 
dobroty z naší domácí cukrárny ane-
bo si vylosovat nějakou zajímavou 
cenu z naší tomboly.

V rámci programu také probíhaly 
dvě podobné soutěže: o nejlepší 
masku a o nejlepšího tanečníka. 
Proto všechny masky tančily o sto 
šest a na place jste mohli potkat 
třeba malinu nebo vílu Amálku.

Myslím, že nebudu přehánět, 
když řeknu, že jsme si to všichni 
užili.

Spolky

MUZEJNÍ SPOLEK V LUŽICÍCH

Klub česko-francouzského partnerství Lužice 
pořádá 

  

TURNAJ V PÉTANQUE 
  

V sobotu 26. srpna 2023 ve 14 hodin 
v areálu Cihelna Lužice 

  

Jste všichni srdečně zváni! 

„Brusel“ vládne na Starém 
kvartýru

Členové Muzejního spolku pro 
vás přichystali další výstavu, ten-
tokrát na téma „Ve stylu brusel“. 
Někteří z vás možná netuší, co tento 
název vlastně znamená. Je to výtvar-
ný styl uplatňující se v architektuře 
a užitém umění v Československu 
v 60. a 70. letech 20. století. Název je 
odvozen od fenomenálního úspěchu, 
který zaznamenala československá 
účast na EXPU 58 v Bruselu a který 
motivoval československou společ-
nost k hledání nového vizuálního 
stylu. Ve své době znamenal obrov-
ský úspěch a rozšířil se do mnoha 
zemí. Styl se zaměřil na pastelové 
barvy, geometrické tvary či použití 
materiálů v jiném kontextu. Stal 
se součástí prakticky všech našich  

domovů od vybavení interiéru, přes 
náš šatník až po prvky na našich do-
mech. Dokonce i dopravní prostřed-
ky vzniklé v té době měly tyto prvky.

Proč tedy navštívit naši výstavu?  

Přijďte s námi s úsměvem a nostalgií 
zavzpomínat na časy minulé. Přijďte 
si oživit vzpomínky či se inspirovat 
designem, který je téměř nesmrtelný, 
protože stejně jako mnoho jiných 

Ve stylu brusel
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Mohli jste se během volna 
zapojit do právě probíhajícího 
programu?

 L – Rozhodně! Pokud jsme 
zrovna neměli směnu u SOS, nebyl 
zde žádný problém se programu 
zúčastnit. Na výběr toho byla spous-
ta: odbory, stezky, koncerty, různé 
přednášky, nebo dokonce velká hra 
po Hradci Králové. O zábavu zde 
tedy nebyla nouze!

Národní skautské jamboree
 v Hradci Králové

CO DALŠÍHO NÁS JEŠTĚ 
ČEKÁ?

Výprava do Strážnice
Oddíl Jiřičky se na konci školního 

roku chystá na výpravu do Stráž-

nice. Podle našich zdrojů zde totiž 
přebývá hrozivý drak Hromburác, 
za kterým se vydal náš hloupý Hon-
za. Také doufáme v setkání s prin-
ceznou Františkou, takže kdoví…

V červenci jedeme na tábor! 
Chcete vědět víc?

Jedná se o střediskový tábor, 
účastní se ho asi 50 různě starých 
dětí (od prvňáků po deváťáky) 
z různých oddílů.

Každý rok mívá tábor svoji celo-
táborovou hru, která provází děti po 
celých 14 dní. Součástí této hry jsou 
menší etapy, na každý den je naplá-
novaný speciální program. Většinou 
bývají děti rozděleny do týmů.

Současně je potřeba zajistit chod 
tábora, s čímž děti pomáhají: máme 
službu v kuchyni, noční hlídky, kaž-
dé ráno se jezdí s károu do obchodu, 
chodíme na dřevo, nejméně oblíbe-
né je pak škrabání brambor :-).

Každé ráno míváme slavnostní 
nástup s vyvěšením vlajky. Na tábo-
ře je také možnost složit slib – něco 
jako povýšení: holky se stávají 
světluškami, kluci vlčaty, starší 

Tak jako každý rok i letos jsme 
uspořádali tradiční Velikonoční košt 
vín v Sokolovně v Lužicích. Měli 
jsme rekordní množství vzorků, 
přes 250, od vinařů z celého okolí, 
kterým moc děkujeme. Vína byla 
rozmanitá, nenašli byste stejné, ale 
hlavně si myslím, že dokázala uspo-
kojit chuťové pohárky všech účast-
níků, a to i těch nejzkušenějších. Za 
hudební doprovod děkujeme DCM 
z Lužic a CM Galán. Celá akce se 

SLOVÁCKÝ KRÚŽEK
vydařila a věřím tomu, že nejsme 
jediní, kteří si ji užili. 

Myslím si, že jsou nepřehléd-
nutelné i májky před domy našich 
krojovaných děvčic z chasy, které 
se tradičně staví v předvečer prv-
ního máje.

Podpořili jsme i mužáky při je-
jich akci, na níž se setkaly pěvecké 
sbory, kde jsme již zkušeně nalévali 
vzorky vína z jejich vlastního koštu. 

Nyní poctivě připravujeme hody, 

Spolky

Společný výlet do Olomouce

Výprava do Olomouce
V březnu tohoto roku naše oddíly 

Jiřiček a Sýkorek spolu s mikulec-
kým oddílem Puštíků vyrazily na 
dobrodružnou výpravu do Olo-
mouce, v jejímž průběhu se děti 
setkaly i se slavným francouzským 
detektivem! V průběhu tří dní jsme 
si také prošli historickou část města, 
zašli jsme se podívat na olomouc-
kou Floru a také jsme navštívili 
Pevnost poznání.

Countrybál
Na konci března naše skautské 

středisko pořádalo v Mikulčicích 
již tradiční Countrybál. V rámci 
zábavného večera vystoupila tře-
ba taneční skupina La Quadrilla 
z Brna, vystoupil také vrhač nožů 
a jiní westernoví umělci. K tanci 
i poslechu hrály westernové kapely 
Poutníci a Výlet.

Skautská mše
V neděli po svatém Jiří, letos to 

vyšlo na 30. 4., jsme se potkali s na-
šimi kolegy vodními skauty z Lužic 
na společné skautské mši. V rámci 
této mše pan farář požehnal všem 
dětem naší farnosti.

REPORTÁŽ: Národní skautské 
jamboree očima tří členů oddílu 
Sojky
Otázky  jsem  pokládala  třem  sta-
tečným roverům, kteří se zúčastnili 
dosud  největší  skautské  akce  na 
našem území od roku 1931. Zároveň 
je jejich cesta na tuto akci o to zají-
mavější, že ji celou prožívali nikoli 
jako účastníci, ale jako členové SOS, 
Skautské  ochranné  služby. Odpo-
vídají Alžběta Hubačková, Zdeněk 
Mífek a Lucie Holešinská.

Co je to vlastně jamboree? 
V čem bylo to v Hradci Králové 
unikátní?

A – Jamboree [džemborí] je 
velké skautské setkání pořádané na 
národní nebo mezinárodní úrovni. 
Hlavním smyslem jamboree je 
poznávání lidí různých národností, 
kultur, jazyků a náboženství a je to 
pro skauty velká příležitost, jak po-
znat spoustu nových přátel, mnohdy 
na celý život.

Jamboree se koná jednou za ně-
kolik let a představuje jedinečnou 
příležitost pro skauty a skautky 
z celého Česka, aby se setkali 
a prožili společně nezapomenutelná 
dobrodružství. Tentokrát se konalo 
v areálu Park365 v Hradci Králové. 
Byla to největší skautská akce ná-
rodní úrovně za posledních 15 let!

Jak dlouho jamboree trvalo?
A – Probíhalo od 3. do 8. května 

2023, ale my, jakožto výpomoc v řa-
dách SOS, jsme na akci dorazili již 
1. května a začali s ostrahou areálu, 
servisem aj. Organizátoři na akci 
dorazili také s předstihem, někteří 
dokonce už na konci dubna.

Kolik tam bylo účastníků?
L – Celá akce byla největší za 

posledních 15 let a bylo nás zde 

něco málo přes 6000. Prostě neza-
pomenutelná akce, která se jen tak 
neopakuje!

O jak staré děti šlo? 
L – Dá se říct, že zde byli účast-

níci snad všech věkových kategorií, 
od kojenců až po oldskauty, kteří 
nás chodili navštěvovat především 
v návštěvních dnech.

Jak celá akce fungovala? Jaký 
byl program?

Z – Všichni účastníci byli rozdě-
leni do několika týmů, po kterých 
se zapojovali do různých soutěží 
a programů od taktických her zamě-
řených na spolupráci až po zábavné 
vzdělávání na skautské odborky. 
Mezi největší akce patřila Hra po 
Hradci s programem od IZS. Další 
velkou akcí byla Velká hra s cílem 
naplnit všechny nádrže ve své vesni-
ci rychleji než obyvatelé z ostatních 
vesnic. Pro úspěch bylo potřeba 
zvolit správnou taktiku a logicky 
uvažovat. Po náročném dni čekala 
na všechny odměna ve formě zají-
mavých přednášek a koncertů.

Co je to SOS? Jak funguje?
A – SOS neboli Skautská Ochran-

ná Služba je zvláštní jednotka Juná-
ka sdružující lidi roverského věku 
(15+), kteří jsou ochotni zajišťovat 
bezpečnost na skautských akcích 
a plnit tím roverské heslo: Sloužím!

Jaká byla vaše denní náplň?
Z – Na tohle není úplně jedno-

značná odpověď. Někdy služba 
v SOSce, jindy odpočinek po službě 
nebo výlety po Hradci Králové.  Ob-
čas jsme měli možnost zúčastnit se 
programu, odpočinout si ve skautské 
čajovně, popřípadě si zajít na kávu 
nebo palačinku. Rozhodně jsme se 
nikdy nenudili a pořád bylo co dělat!

děti mohou složit slib skautský. 
Jde o velkou poctu, je to známka 
osobního růstu.

Všechno, kromě celotáborové 
hry, probíhá po oddílech, tedy ve 
stejném kolektivu jako po celý rok.

Nažhavili jsme vás? Se stejným 
nadšením i my vyhlížíme datum 
letošního tábora, a to od 13. 7. do 
28. 7.!

Rozloučení s prázdninami
Ve spolupráci s obcí Lužice po-

řádá naše skautské středisko akci 
Rozloučení s prázdninami, letos 
v duchu čarodějů. Konat se bude  
2. 9. v areálu Cihelna a vy všichni 
jste srdečně zváni!

Střediskový sněm
Na podzim tohoto roku proběhne 

v našem skautském středisku řádný 
střediskový sněm, při němž bude 
zvoleno nové vedení, a sice nový 
(nebo nová) vedoucí střediska 
a jeho (její) zástupce (či zástup-
kyně).

Karolína Maršálková 

které proběhnou druhý víkend 
v červenci. Na ty vás letos, stejně 
jako loni, budeme osobně zvát 
už v sobotu. Všichni jste srdečně 
zváni ale už teď aspoň touto cestou. 
Nechte se okouzlit krásou podlu-
žáckých krojů a písněmi Zlaťulky 
a Hornobojanů.

Stárci a stárky
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Velký úspěch měla torpédová bitva na Lužáku 
(13. 5.). Ráno se děti sešly v klubovně a pod vedením 
kinga Erika si vyrobily dřevěná torpéda a vlajky. Od-
poledne proběhla bitva samotná a dopadla výborně. 
Nebylo důležité, kdo ztratil kolik životů, ale učit se 
manuální zručnosti, hlavně kormidlování. Základy mají 
všichni, teď už to chce jen trénovat a pilovat.

Torpédová bitva

Závody PoDyji ve Znojmě 

Závody PoDyji  ve Znojmě následovaly hned další 
víkend (19.–21. 5.). Luňáci sbalili své batohy a vydali 
se vlakem na další dobrodružnou cestu, nesla se ve 
znamení trojek: vyrazili na třetí výpravu a zároveň na 
tři dny. Na místě se ubytovali ve Staré vodárně a hned 
poté si splnili oblíbenou aktivitu „bojovka v obchoďá-
ku“, aby si sami mohli uvařit pirátskou večeři. Další 
den ráno vyrazili do města na Diamantbraní, zde se 
prezentovaly kroužky Střediska volného času Znojmo 
a dalších organizací. Luňáci si tak mohli vyzkoušet 
nejrůznější aktivity. Odpoledne proběhly závody Po-
Dyji. Luňáci díky splněným úkolům sestavili mapu, 
a pomohli tak zachránit Malého prince. Aby toho nebylo 
málo, večer se vydali na velké noční dobrodružství, 
jednotlivé posádky měly za úkol pozorovat kolem sebe 
vše zajímavé. Po návratu na základnu, i když unavení, 
si zahráli hru městečko Palermo. Svůj výlet zakončili 
v neděli návštěvou mše v chrámu sv. Mikuláše, pro-
cházkou po prosluněném Znojmě a pak už jen stačilo 
zabalit batohy a hurá na cestu domů. Stihli toho opravdu 
hodně a získali mnoho cenných zkušeností a zážitků. 
Výpravy se zúčastnilo 14 dětí a 3 vedoucí.

Co nás ještě v létě čeká?
Skautská výprava do Uherského Hradiště (16.–18. 6.), 

do 30. 6. musíme vystěhovat skautskou klubovnu 
a vyřešit náhradní prostory k setkávání, předhodové 

vystoupení (8. 7.), hodové úterý a zároveň poslední 
oddílová schůzka v tomto školním roce (11. 7.), velká 
oddílová voda, tentokrát Bečva (12.–16. 7.). Na podzim 
o nás znovu uslyšíte, do té doby se loučíme skautským 
pozdravem „a-hoj“.

Skaut není „JEN“ kroužek
Někteří považují chození do skauta jen za další 

zájmový kroužek nebo volnočasovou aktivitu. Tak 
k tomu přistupuje bohužel většina rodičů a bohužel 
pak skaut jako první aktivitu svých dětí odepisují 
ze svých mimoškolních a mimopracovních priorit. 
Skauting totiž není v první řadě zaměřený na nejlepší 
výsledek, jen na vítězná místa, diplomy a ocenění. Není 
tedy měřitelný v prestiži nebo v uznání okolí. Přesto 
často ve velkých městech skautské oddíly pro své děti 
vyhledávají především rodiče, kteří se snaží aktivně 
a hodnotově formovat své děti a dát jim z dětství do 
dospělosti ten nejlepší základ. Lesk všech medailí 
a diplomů z prvních míst postupně zašedne a pravými 
hodnotami jsou najednou skutečné přátelství s uměním 
najít si i další správné přátele, schopnost spolupráce 
a otevřené komunikace, dovednost si poradit v každé 
situaci či psychická i fyzická odolnost a vyrovnanost.

Skauting k posilování všech výše uvedených schop-
ností a kompetencí využívá již více než sto let jedno-
duchý, stále osvědčený a stále bezkonkurenční recept. 
Možnost dětí vyrůstat v bezpečném prostředí, motivaci 
dětí vyniknout nejen ve větším celku, ale i v rámci 
menších skupin. Každý může uvnitř této komunity najít 
svou jedinečnost, specifickou dovednost, kterou může 
být přínosný svému okolí.

Prostřednictvím přijetí nejrůznějších výzev, plnění 
kompetencí, získávání pestré škály dovedností, překo-

Spolky

VODNÍ SKAUTI VYHLÍŽÍ LÉTO
V neděli (19. 2.) jsme úspěšně zakončili náš plavecký 
výcvik na hodonínském bazéně a teď už se těšíme na 
koupání v přírodních vodách, léto už je na dohled. A tak 
už  jsme na našich  lodích  vypluli  za  dobrodružstvím 
a vstříc novým zážitkům. A ne jednou. Jsme parta, jsme 
kamarádi, jsme posádka, jsme vodní skauti!

Naše poslední vyprávění skončilo únorovým fašan-
kem a další velkou tradiční akcí – hrkáním po dědině 
na Velký pátek (7. 4.). V úterý před hrkáním jsme se 
na oddílové schůzce věnovali výrobě klepačů. Všichni 
skauti se aktivně zapojili a za pomoci dospělých z řad 
tatínků vytvořili vskutku podařené kousky. Na Velký 
pátek jsme se sešli u kostela a v 9:00 začali klepat po 
dědině, náš cíl byl klubovna, kde si zájemci z řad vod-
ních skautů mohli uplést žíly nebo si zahrát deskové 
hry. Přesně v poledne jsme absolvovali ještě jednu 
obchůzku po dědině, ani špatné počasí nás neodradilo. 
Tradice ctíme a dodržujeme.

Hrkání po dědině na Velký pátek 

Skautská mše

Oddílová májka 

Vodácký výcvik na Lužáku
V neděli (30. 4.) jsme se v našem kostele zúčast-

nili skautské mše, kde každoročně slavíme svátek 
patrona všech skautů sv. Jiří. Vodní skauti se aktivně 
zapojili, oblékli své kroje a za doprovodu ukulele 
a kytary předvedli nacvičené písně. Odpoledne bylo 
ve znamení májek, nejdříve jsme postavili jednu na-
zdobenou u klubovny a pak druhou u fary. Poté naše 
cesta pokračovala na Lužák, kde jsme konečně dali 
lodě na vodu, a mohl tak započít další z mnoha výcvi-
ků. Nebylo to jen o tréninku, ale díky hrám na vodě 
i o zábavě. Ke konci dne jsme rozdělali oheň, opékali 
špekáčky a v rámci filipojakubské noci jsme tzv. pálili 
čarodějnice. Další den (1. 5.) jsme vyrazili na cestu 

autobusem, vlakem, někteří s loděmi auty, abychom se 
mohli zúčastnit Zahájení plavební sezony na Baťově 
kanálu ve Veselí nad Moravou. I přes drobné cestovní 
peripetie jsme nakonec dorazili na místo a dali lodě na 
vodu. Byli jsme nejenom vidět, ale svým vodáckým 
pozdravem „ahoj“ i slyšet. Spluli jsme jak část řeky 
Moravy, tak pádlovali na Baťově kanále až do přístavu 
ve Vnorovech. Největší atrakcí bylo proplutí několika 
plavebními komorami. Na zpáteční cestě jsme se chvíli 
nechali táhnout i motorem. Počasí se vydařilo stejně 
jako celá akce, která byla hojně navštívená.
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návání sama sebe se většině dětí ve skautu daří vyrůstat 
ve vyrovnané, zodpovědné, odolné a vzdělané členy 
společnosti, kterým nechybí schopnost kritického my-
šlení, manuální šikovnost a mnoho dalších sociálních 
dovedností.

Aktivní skauting zapsaný v životopise je zvlášť ce-
něný a žádaný u personalistů. Umění pracovat v týmu,  
tzv. táhnout za jeden provaz, schopnost najít si přínos-
nou roli v pracovní skupině, dovednost dělat kompro-
misy, schopnost podřídit své vidění možného řešení 
problému optice širší skupiny, to jsou dnes kompetence, 
které často nezískávají osoby, které byly vždy zamě-
řené jen na vlastní výsledek, sóloví hráči ve výkonu, 
osobním i společenském životě.

Kromě toho všeho skauting děti především také 
baví. Dobrý skautský oddíl podporuje a rozvíjí vzdě-
lanost, zdraví těla i ducha svých členů. Prostřednictvím 
nejrůznějších odborných dovedností, tzv. „odborek“, 
vytváří prostor pro hluboké mimoškolní vzdělávání 
a zájem dětí o široké spektrum odborných vědních 
disciplín. Znalosti získané učením formou zážitku jsou 

Den vítězství patřil našim nejmladším sokolíčkům! 
Ti se vydali už po druhé do nedalekého Rohatce, kde 
bojovali na tratích od 70 m po 800 m. 

Oproti loňsku se naše skupina výrazně rozrostla! Šlo 
to poznat nejen na startech jednotlivých závodů, ale 
taky v ochozech, kde nás šlo pořádně slyšet. 

Ze samotného závodu jsme si kromě skvělých zážitků 
přivezli i čtyři pódiová umístění! Tímto počinem se 
stala tato výprava rekordní! 

Děkujeme všem zúčastněným a příští rok na shle-
danou. 

Sportu zdar! 
Za SRTG Podluží 

Hanz Glöckl

Sport
BĚŽECKÉ ZÁVODY V ROHATCI

DEN DĚTÍ NA BANÍKU

mnohem trvalejší. Zážitková pedagogika kromě toho 
podporuje psychickou a fyzickou odolnost dětí. A má 
jednoznačně nezastupitelné místo v činnosti většiny 
skautských oddílů.

Činnost skautů v mnoha obcích a městech České 
republiky může být téměř neznatelná, ale i společensky, 
kulturně a sociálně klíčová. Skauti dokáží organizovat, 
pomáhat, kde je právě potřeba, budují si vztah k místu 
svého bydliště, navazují široké sociální a profesní 
vztahy. Samozřejmostí je také jejich vztah k ekologii 
a šetrnému způsobu života. Přírodu znají nejen z obráz-
ků, monitorů či displejů. Stejně tak jako chrání přírodu 
se ohleduplně chovají k dětem i k seniorům. Vytváří, 
dotváří a formují společnost i své okolí dobrým pří-
kladem, který je často hodno následovat bez sobectví 
a vulgarit v myšlenkách i činech...

Za vodní skauty
Eva Grufíková

http://luzice.skauting.cz/
https://eu.zonerama.com/SkautiLuzice/

Je sobota 3. června a areál Baní-
ku se již od časných ranních hodin 
zaplňuje návštěvníky. Nejdříve 
jsou to organizátoři, spolupořa-
datelé, pomocníci, prostě všichni, 
kteří svojí ochotou chtějí přispět 
k tomu, aby příchozí děti oslavily 
svůj den. Již před devátou hodinou 
se před vstupní branou tvoří fronta 
dětí, které si přišly zasoutěžit, něco 
vyhrát, pobavit se.

U vstupu dostává každé dítě kar-
tičku, na kterou jim budou zazna-
menávány úspěchy na jednotlivých 
soutěžních stanovištích, a také malý 
dárek – jako vzpomínku na dnešní 
den dřevěného motýlka s lízátkem, 
drobnou sladkost a pitíčko.

A zábava může začít. Úkolem 
dětí je obejít sedm stanovišť se 
sportovními disciplínami, kde do-
stanou razítko a sladkou odměnu 
za splnění úkolu. Po splnění všech 
úkolů si s vyplněnou kartičkou 
jdou vylosovat věcnou cenu. Do 
11 hodin mohou trávit čas také 

návštěvou skákacího hradu a sklu-
zavky, bubble aktivit, prohlídkou 
domácích zvířat našich chovatelů 
nebo si nechají namalovat na obličej 
něco pěkného, případně zakoupí 
občerstvení v Hospůdce na hřišti.

V 11 hodin probíhá losování 
hlavních věcných cen. Ti, kteří 
nemají štěstí při losování, získávají 
jako cenu útěchy balíček bonbo-
nů.  

A pak již následuje zábava v pěně, 
kterou tradičně pro naše děti připra-
vují hasiči z Prušánek.

Myslela jsem si, že jsme dosta-
tečně připraveni na velké množství 
návštěvníků, 300 ks by mělo stačit, 
ale již v 10:30 mi od vchodu hlásí, 
že máme málo… Jsme rádi za zájem 
o tuto akci a počet dětí s registrač-
ním číslem 311 nás velmi potěšil.

Za úspěch této akce vděčím všem 
ochotným lidem i firmám, kteří 
nám dle svých možností pomohli 
k tomu, abychom mohli tento pro-
gram připravit.

DĚKUJEME všem sponzorům 
za podporu této akce: obec Luži-
ce, Stavební firma PLUS s. r. o.;  
TJ Baník Lužice – muži; Fan club 
TJ Baník; Groz-Beckert Czech s. r. 
o.; Groz-Beckert Czech s. r. o. – od-
borářská organizace; Kaiser s. r. o.; 
Avanelim s. r. o.; Mudr. Danuše Hlá-
senská; Lužičtí mužáci; Hospůdka 
na hřišti; ELV instal s. r. o.; TJ Baník 
Lužice – oddíl tenisu; T&C gastro, 
s. r. o.; Bar Durango; G-Mont Hodo-
nín; František a Marcela Pazderovi; 
Cash and Candy; štamgasti Hos-
půdky na hřišti; chovatelé z Lužic 
a všichni další nejmenovaní...

TJ Baník Lužice přeje všem čtená-
řům zpravodaje příjemné letní dny. 
Příznivcům, kteří navštěvují fotba-
lová utkání, děkujeme za podporu 
a budeme se těšit na vaši účast také 
v podzimní části fotbalové soutěže.

                                         
Jana Líčeníková

předsedkyně TJ Baník Lužice
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PROČ SE RECYKLUJÍ ŽÁROVKY A JINÁ ELEKTROZAŘÍZENÍ?

PŘEHLED VÝVOZŮ POPELNIC A PYTLŮ VE 2. POLOLETÍ 2023:

Většina z nás už dnes ví, že vy-
sloužilé zářivky, nefunkční žárovky 
a další světelné zdroje je potřeba 
odevzdat k recyklaci. Ne všichni 
ale víme, proč a jaký je jejich další 
osud. 

Recyklace nefunkčních zářivek je 
důležitá ze dvou důvodů. Tím prv-
ním je ochrana životního prostředí 
před rtutí, která je v těchto výrob-
cích v malém množství obsažena. 
Při vyšších koncentracích může 
tato jedovatá látka poškodit nejen 
životní prostředí, ale i naše zdraví. 

Druhým důvodem je opětovné 
materiálové využití, jež u zářivek 
a dalších světelných zdrojů v sou-
časnosti dosahuje více než 90 %. 
Využitím recyklovaných materiálů 
při další výrobě se šetří přírodní 
zdroje surovin. 

Zpětným odběrem a ekologickou 
recyklací osvětlovacích zařízení se 

od roku 2005 zabývá neziskový ko-
lektivní systém EKOLAMP, který 
tyto služby zajišťuje i pro Lužice 
u Hodonína. Obyvatelé Lužic mo-
hou nejen nefunkční světelné zdro-
je, ale i další elektrozařízení zdarma 
odevzdávat ve sběrném dvoře v ul. 
Kratiny 1023/33 nebo v obchodě 
elektro při nákupu nových. 

Ze sběrných míst EKOLAMP 
sváží světelné zdroje a další vyslou-
žilá elektrozařízení k ekologické 
recyklaci, díky které jsou z nich 
pro opětovné použití získávány 
druhotné suroviny, zejména kovy, 
plasty a sklo. Hliník, mosaz a další 
kovy se mohou znovu použít v ko-
vovýrobě, z recyklovaných plastů 
jsou vyráběny např. zatravňovací 
dlaždice či plotové dílce a sklo se 
používá jako technický materiál. 

Prostřednictvím společnosti 
EKOLAMP se v roce 2022 sesbíralo 

Ekologie
PLOŠTINY PO TORNÁDU

LUŽICKÁ MÍLE

Práce na revitalizaci této lokality 
jsou v plném proudu. Bagr se zakou-
sl do země a začíná hloubení vod-
ních prvků a modelace přilehlého 
terénu. Tyto práce na chvíli zbrzdily 
vydatné deště v polovině května, ale 
dokončení termínu realizace není 
ohroženo. Byla zrealizována taktéž 
příjezdová komunikace u zahrádek, 
po které bude jezdit veškerá mecha-
nizace stavby a bude se po ní navá-
žet materiál na pochozí komunikace 
a dále veškerý výsadbový materiál. 
Tyto hrubé terénní práce by měly 
skončit do konce srpna, kdy by 

Již devátý ročník Lužické míle se 
za příznivého počasí konal v neděli 
11. 6. 2023.

Veřejných plaveckých závodů 
se letos zúčastnilo celkem 76 zá-
vodníků. Pro nejmenší děti byla 
připravena trať na 50 metrů, což jsou 
dvě délky podél mola. Pro ostatní 
účastníky pořadatelé připravili trať 
na 400, 800 a 1 600 metrů. Každý 
tak měl možnost si zvolit vzdálenost, 
která mu nejlépe vyhovuje. 

V hlavním závodu, který čítal 
čtyři okruhy, byly připraveny poháry, 
pro ostatní medaile a diplomy. Tuto 
akci již tradičně pořádá Oddíl spor-
tovního plavání Hodonín, který se 
v loňském roce stal vítězem Českého 
poháru v dálkovém plavání v katego-
rii klubů. Spolupořadatelem je obec 

Lužice, která poskytla věcné dary 
pro závodníky. Na bezpečnost po 
celou dobu konání závodů dohlížela 
Vodní záchranná služba z Nových 
Mlýnů.

Plavci z pořádajícího oddílu měli 
tradičně mezi účastníky největší 
zastoupení. Nejrychlejší z žen, Ellen 
Pinterová, zvládla čtyři okruhy 
v čase 22:12 min. Z mužů nejrych-
leji zaplaval Jakub Slezák v čase 
21:12 min. Nejstarším účastníkem 

byl 77letý Bohuslav Škoda z Lužic, 
který plaval hlavní závod v délce 1 
600 m.

Cílem těchto závodů je, aby si 
plavci i z řad veřejnosti vyzkoušeli 
závody na otevřené vodě.

Velký dík patří všem, kteří se na 
pořádání této sportovní akce podíleli. 

Za Oddíl sportovního plavání 
Hodonín

Marek Jedlička

a zrecyklovalo 576 tun použitých 
světelných zdrojů a přes 4010 tun 
velkých a malých elektrozařízení.

Díky EKOLAMPu se podařilo 
opětovně využít přes 90 % mate- 
riálů ze sebraných světelných zdro-
jů a velkých elektrozařízení a téměř 
88 % materiálů z malých elektro-
zařízení. To je dobrá zpráva pro 
životní prostředí naší země.

Bohužel stále mnoho českých 
domácností nerecykluje a menší 
elektrozařízení včetně žárovek hází 
do komunálního odpadu. Do půdy 
se tak mohou dostat nebezpečné 
látky, se kterými si příroda jen tak 
neporadí. Právě vy můžete pomoci 
tuto situaci změnit. 

Více o problematice nakládání 
s nefunkčními elektrozařízeními 
zjistíte na www.ekolamp.cz.

05.07.2023 – jezdí i přes státní 

svátek

19.07.2023 + pytle

02.08.2023   

16.08.2023 + pytle

30.08.2023    

13.09.2023 + pytle

27.09.2023    

11.10.2023 + pytle

25.10.2023    

08.11.2023 + pytle

22.11.2023

06.12.2023 + pytle

20.12.2023   

mělo vše být připraveno pro vlastní 
výsadbu stromů, keřů a trávníků.

Krásné letní dny přeje

Jakub Buchta
místostarosta
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Okénko Joži Trefy

Tož sem si zas jednú zašel do hospody na pivo pose-
dět v dobrej společnosti a probrat události ve světě aj 
v dědině. Jak už to tak bývá, protřepalo sa kde co a řeč 
došla aj na zastupitelstvo obce a lužických starostů. 
Kolik jich vlastně bylo? Nikdo to nevěděl, ani na in-
ternetě sa to nenašlo, tak sem si řekl, že to objasním. 
A co sem zjistil? 

V době poddanství stál v čele obce rychtář – fojt, 
kerého určovala vrchnost. Od roku 1580 sa tam 
vyskytovaly tyto ména: Václav Pražma, Václav Dře-
vohostický, Pavel Svatoborský, Jan Ušák, Jan Trčka, 
Vávra Švábenský, Mikuláš Bravenec. Po roku 1848 
bylo poddanství zrušené a do vedení obcí nastupovali 
volení starostové. 

Našlo sa jich dvacet dva v temto pořadí:
František Janeček  1897–1901
Matouš Marada                  1901–1912
František Bohun                          1912–1919
Martin Novák   1919–1921
Josef Marada   1925–1929
Josef Žáček   1929–1933
Cyril Vymyslický  1934–1935
František Killer   1936–1939
Rudolf Lekavý   1940–1943
Matěj Novák   1943–1945

Potom už to nebyl starosta, ale předseda MNV:
Martin Parák   1945–1950
Marie Bacsíková  1951–1954
Vít Modl   1954–1957
Lubomír Uhlíř   1957–1960
Ladislav Prokop   1960–1963
Jan Morávek   1964–1971
Jaroslav Hladký   1971–1976
Václav Vlk   1976–1983
Rudolf Slatinský  1984–1985

Od roku 1985 byly Lužice slúčené s Hodonínem, po 
jejich osamostatnění v roce 1992 byli na radnici opět 
starostové:

Radovan Rutar   1992–2002
Ing. Jaroslav Kreml  2002–2018
Mgr. Tomáš Klásek  2018 – dosud

Nepostradatelná osoba byl obecní bubeník, kerý 
pravidelně obcházal dědinů a na určených místech 
ohlašoval nové zprávy a nařízení. Za tým účelem 
byl vybavený velikým bubnem a paličkama. Napřed 
udělal patřičný kravál, a dyž sa seběhli lidé, oznámil 
jim noviny. Neměl to lahké, tych stanovišť bylo po 
dědině 27 a trvalo to dvě hodiny za každého počasí. 
V tejto funkci sa postupně vystřídali František Pinda, 
Jiří Příkazský a Jan Mrkus, kerý byl aj obecním poli-
cajtem a šikovným řezníkem. V roku 1948 ho nahradil 
obecní rozhlas…

Tož včil už víte co a jak a také to, že v hospodě sa 
neprobírajú enom všelijaké pletky a hlúposti, jak tvrdí 
moja stará, ale aj důležité věci. 

Váš Joža Trefa 

Okénko Joži Trefy
JOŽA TREFA – TENTOKRÁT JAKO HISTORIK

Inzerce
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21. ROČNÍK SETKÁNÍ MUŽSKÝCH SBORŮ PODLUŽÍ 2023 
20. 5. 2023

Inzerce

Zpravodaj obce Lužice vychází 4x ročně.
Periodický tisk územního samosprávného celku

Fotografie do tohoto čísla poskytli:
Základní škola a Mateřská škola Jaroslava Dobrovolského Lužice; zástupci jednotlivých spolků 

 a organizací; Petra Lorencová

Redakce Lužického zpravodaje:
Ing. Jakub Buchta, mistostarosta@luziceuhodonina.cz • Mgr. Lenka Doskočilová, Lenka.Kuci@seznam.cz

Eva Grufíková, E.Malanikova@seznam.cz • Mgr. Tereza Hemzová, hemzova.tereza@gmail.com
Mgr. Zbyněk Hromek, HromekZbynek@seznam.cz  • Mgr. Jiří Hubačka, jiri.hubacka@seznam.cz

Mgr. Tomáš Klásek, starosta@luziceuhodonina.cz • Věra Kotásková, verko@seznam.cz
Mgr. Petra Lorencová, lorencova@luziceuhodonina.cz

Redakce si vyhrazuje právo na běžnou úpravu rukopisů. 

Čtvrtletník slouží k informování občanů Lužic, není periodikem žádného politického subjektu. 
Redakce zveřejňuje pouze články, u kterých je znám autor. 

Fotografie jsou z archivu OÚ a od autorů článků.
Grafická úprava a tisk: Tiskárna Lelka Dolní Bojanovice

Povoleno OkÚ Hodonín, registrační číslo vydané Ministerstvem kultury ČR – MKČR E 12422, 
náklad 1150 ks.

obec@luziceuhodonina.cz • www.luziceuhodonina.cz

•
•
•
•

HLEDÁME NOVÉ KOLEGY A KOLEGYNĚ 

MECHANIK | ELEKTROMECHANIK
(dle směnnosti)

NABÍZÍME

NÁSTUPNÍ BONUS
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DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA

DEN DĚTÍ 


